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 هفته گذش�ته ب�از هم زلزل�ه اي ب�ه قدرت 6 ريش�تر، 
س�رپل ذهاب را لرزاند؛ گرچه س�رپناهي نمانده اس�ت 
تا بر س�ر م�ردم خراب كن�د اما اين س�ؤال باقي اس�ت 
ك�ه چنانچ�ه اي�ن زلزل�ه در ته�ران بيايد چ�ه اتفاقي 
خواه�د افت�اد و چ�ه مي�زان آمادگ�ي وج�ود دارد؟

بس��ياری از مس��ئولان متولي حوزه مديريت بحران اعلام 
كرده اند كه پايتخ��ت در مقابل زلزله مقاوم نيس��ت. اينكه 
مس��ئولان به صراحت مي گويند در برابر زلزله هيچ كاري از 
دستشان برنمي آيد، نش��ان از عمق فاجعه در تهران دارد. با 
وجود سازمان مديريت بحران در كشور و حتي در شهر تهران 
تاكنون اقدامات صورت گرفته نتواس��ته است حتي در برابر 
حوادث كوچك تهران را ايمن كند. متأسفانه بافت متراكم 
و ريزدانه و همچنين فرس��ودگي و غير مقاوم بودن بناهاي 
ساخته شده تهران را به شهري بحراني در برابر حوادث تبديل 
كرده است. تصور اينكه ش��هر تهران با يك زلزله بزرگ تر از 
6 ريشتر به چه ش��كلي در خواهد آمد نش��ان از كم كاري و 
ناكارآمدي مسئولان در همه دوره هاي مديريتي دارد. گويا 
فقط بايد آرزو كنيم كه زلزله نيايد! چراكه آمادگي هاي فردي 
و اجتماعي و حتي دولتي در برابر اين بحران ناچيز است. در 
اين شرايط با تغيير مديريت ش��هري اين انتظار مي رود كه 
ش��هردار جديد همه تلاش خود را روي اولويت هاي شهري 
متمركز كند تا از عمق فاجعه هاي احتمالي كاسته شود. توجه 
به مقاوم سازي در كنار ايمن سازي بناهاي موجود و معابر و 
تأسيسات و رويكرد آمادگي در برابر حوادث مي تواند از شدت 

حوادث احتمالي بكاهد. 
  پايتخت تا چه ميزان آمادگي دارد؟

در كوچك ترين زلزله ابتدا صف هاي طولاني براي بنزين در 
خيابان به راه مي افتد كه خود در فصولي مانند پاييز س��بب 
افزايش آلودگي هوا مي شود اما آسيب ديدن پل ها كه مي تواند 
به مسدود شدن مسير اصلي منجر شود، ريزش ساختمان هاي 
بلند مجاور بزرگراه ها كه مي تواند مس��ير را كاملًا مسدود يا 

ناامن كند، آسيب ديدن ش��بكه هاي آب، گاز و فاضلاب كه 
نه تنها خيابان ها، بلكه تونل هاي مترو را نيز تهديد مي كند، 
سقوط دكل هاي برق و مخابرات كه علاوه بر مسدود كردن 
مسيرها، احتمال وقوع آتش سوزي را نيز افزايش  مي دهد و 
رها شدن خودرو ها در سطح خيابان ها از سوي مردم به علت 
نبود امكان حركت و تمايل آنها براي دسترسي به منزل خود 
و خويشان براي باخبر شدن از وضعيت خانواده و بستگان كه 
موجب سد معابر مي شود از مسائلي است كه پايتخت در قدم 
اول با آن مواجه مي ش��ود. بر اين اساس معاون وزير كشور و 
رئيس سازمان مديريت بحران گفت: تهران براي يك زلزله 
بزرگ 7/5 ريشتري آمادگي ندارد، اما براي حوادث كوچك 
آمادگي داريم. در اين خصوص اس��ماعيل نج��ار با تأكيد بر 
اهميت آمادگ��ي در برابر حوادث خاطرنش��ان كرد: يكي از 
كارهايي كه مي توان براي ارتقاي آمادگي انجام داد برگزاري 

مانور است كه خوشبختانه هر سال برگزار مي شود. 
معاون وزير كشور در خصوص آمادگي كشور در برابر حوادث 
اعلام كرد: اين موضوع به سطح حادثه بستگي دارد. اگر حادثه 
گسترده و در مراكز جمعيت بزرگ باشد سطح آمادگي پايين 
است، مثلًا تهران براي يك زلزله بزرگ 7/5 ريشتري آمادگي 

ندارد، اما براي حوادث كوچك آمادگي داريم. 
اين مسئول افزود: در هر حال آموزش براي مقابله با حوادث 
اهميت زيادي دارد و به دنبال آن هس��تيم تا دانش آموزان 

حوادث را بشناسند. 
ايمني تهران در مقابله زلزله بسيار پايين است و هميشه اخبار 

ناگواري از احتمال بروز زلزله در پايتخت به گوش مي رسد. 
  بالاخره بايد از يك جا كار را شروع كرد

در كنار اقدامات صورت گرفته ايرادات فني سيستم فاضلاب 
و گازرساني از بحران هايي است كه تهران با آن مواجه خواهد 
بود. س��اخت و س��از روي گس��ل و عدم امكان رسيدگي به 
برج هايي كه در كوچه هاي باريك س��اخته شده اند از ديگر 
مصيبت هايي است كه تهران با آن دست و پنجه نرم خواهد 

كرد. همچنين كامل نبودن سوله هاي بحران در هر منطقه 
امري است كه شوراياران مناطق هميشه آن را در اصلي ترين 
مطالبات خود عنوان مي كنند. با اين وجود به نظر مي رس��د 
تا كنون پيشگيري از بحران در كلانشهر تهران موفق عمل 

نكرده است. 
همچنين در اين راستا مجيد فراهاني رئيس كميته بودجه 
و نظارت مالي در توييتي عن��وان كرد: »مانور و آموزش هاي 
همگاني زلزله در شهر تهران از واجب ترين كارها است.« حال 
بايد منتظر ماند و ديد مديريت شهري تهران چه تدبيري براي 

مقابله با اين مهم در روزهاي آتي در نظر خواهد گرفت. 
   فعلًا به مديريت بحران دل نبنديد !

رئيس كميس��يون اجتماعي مجلس با انتقاد از اينكه تهران 
در برابر حوادث كوچك نيز آمادگي ندارد، گفت: سوله هاي 
مديريت بحران همچنان در اختيار تهيه كنندگان تلويزيوني 

قرار داشته و بازپس گيري نشده اند. 
سلمان خدادادي با انتقاد از اينكه تهران نه تنها آمادگي لازم 
براي مقابله ب��ا حوادث بزرگ را ندارد بلك��ه از آمادگي براي 
مقابله با حوادث كوچك نيز برخوردار نيس��ت، گفت: وقتي 
با بارش باران و برف تهران قفل مي شود و مديريت بحران از 
عهده مديريت آن برنمي آيد چگونه مي تواند زلزله 7 ريشتري 

را مديريت كند. 
متأسفانه س��وله هاي مديريت بحران به تهيه كنندگان صدا 
و س��يما اجاره داده ش��ده و بازپس گيري نش��ده اند كه در 
صورت وقوع زلزله احتمالي اس��كان مردم با مشكل مواجه 

خواهد شد.
نماينده مردم ملكان در مجلس ش��وراي اسلامي با تأكيد بر 
اينكه مديريت بحران هيچ گونه آمادگي در برابر زلزله احتمالي 
پايتخت را ندارد، افزود: متأسفانه سوله هاي مديريت بحران 
به تهيه كنندگان صدا و سيما اجاره داده شده و بازپس گيري 
نش��ده اند و در صورت وقوع زلزله احتمالي اس��كان مردم با 
مش��كل مواجه خواهد شد؛ 80 درصد س��وله هاي مديريت 

بحران شهرستان ها ناقص هستند و هنوز تكميل نشده اند به 
گونه اي كه در چهار سال گذشته اعتباري را براي اين منظور 

پيش بيني كردند اما هنوز ساخته نشده اند. 
  ساخت برج هاي 15 طبقه در كوچه هاي 6 متري

وي با انتقاد از اينكه ساخت برج هاي 15 طبقه در خيابان هاي 
12 و كوچه هاي 6 متري امدادرساني به حادثه ديدگان را با 
مشكل مواجه مي كند، تصريح كرد: با تخريب ساختمان ها 
حتي تردد عابران با مشكل مواجه مي شود و هيچ خودرويي 
امكان رفت و آمد و امدادرس��اني به حادثه ديدگان را ندارد 

بنابراين تعداد تلفات بسيار زياد خواهد شد. 
  توجه شهردار جديد به بحران هاي پايتخت 

شهردار جديد هفته گذشته پس از چندين روز كش و قوس 
سرانجام با گرفتن حكم بهشت نشين ش��د. تجربه علمي و 
كاري ش��هردار جديد در حوزه معماري و شهرسازي است و 
شهر هم از اين بعد بيشترين رنج را در دوره هاي گذشته برده 
است. حال اين شهر تهران و مش��كلات آن و اين هم همت 
شهردار جديد است تا اين ش��هر آبستن حوادث گوناگون را 

آماده نگه دارد. 
توجه به بحران هاي شهري اولويتي اس��ت كه بايد شهردار 
ضمن دنبال ك��ردن اقدامات صورت گرفته به آنها س��امان 
بدهد. ارتباط شورا با شهرداري و دولت پتانسيل مناسبي را در 
اختيار شهر قرار خواهد داد تا اين شهر را براي مقابله با حوادث 
احتمالي پيش رو آماده كند. به هر رو شهروندان چشم انتظار 
اين هستند تا مديريت جديد به صراحت برنامه هاي خود را در 

اين حوزه اعلام و اقدام به عمل كند. 
ساختار مديريت بحران كشور در پيچ و خم دولت و مجلس 
قرار دارد و بايد هرچه سريع تر چارچوب اين ساختار و تقسيم 
وظايف به صورت شفاف مشخص ش��ود؛ چراكه حادثه خبر 
نمي كند و اگر حادث��ه اي پيش آيد تلفات و خس��ارت هاي 
بسياري برجا خواهد ماند. اينكه چرا با وجود حوادث مختلف 

درس عبرت نگرفته ايم جاي تأمل دارد.

در حالي ك�ه در مهم ترين چه�ارراه پايتخ�ت زيرگذر 
احداث شده اس�ت باز هم برخي ش�هروندان تمايلي به 
استفاده از اين مسير ندارند. نرده هاي چهارراه وليعصر 
اين روزها خبرساز شده اس�ت؛ برخي معتقدند كه اين 
نرده ها بايد برداش�ته ش�ود؛ چراكه به انس�ان محوري 
اعتق�اد داري�م و برخي ديگ�ر معتقدند ب�راي حفاظت 
از ج�ان اف�راد بايد به همي�ن من�وال ترتيب اث�ر داده 
ش�ود؛ اما اين چهارراه خبرس�از چه سرنوش�تي دارد؟
حجم گسترده اي هر روزه از چهارراه وليعصر عبور مي كند 
و در اين خصوص زيرگذرهايي تعبيه شده تا افراد به وسط 
خيابان نيايند و جانش��ان در امان باش��د علاوه بر اين به بار 
ترافيكي اين محدوده كمك مي ش��ود؛ اين در حالي است 
كه مديريت شهري پنجم معتقد اس��ت بايد خيابان ها را از 
ماشين ها )!( پس بگيريم و دسترسي به پياده ها بدهيم؛ اما 
در اين رابطه شهر دچار چالشي فلسفي شده است كه تنها با 
آزمون و خطا مشكلات شهر در حال حل شدن است چراكه 

بحث هاي فني مغفول مانده است. 
  براي خودرو ها فرش قرمز پهن نمي كنيم

علي پيرحسين لو، مشاور اجتماعي معاون ترافيك شهرداري 
تهران در اين رابط��ه گفت: قرار نيس��ت در خيابان ها براي 
خودروها فرش قرمز په��ن كنيم؛ چراكه ش��هر براي همه 
شهروندان ازجمله اقشار ضعيف و كم توان است. اولين قدم 
براي حل مسئله، فهم درست صورت مسئله است. موضوع 
چهارراه وليعصر، يكي از آشكارترين نقاط اختلاف دو طرز 
نگاه به اداره شهر است. نگاه خودرومحور و نگاه انسان محور. 
واقعيت اين است كه زيرگذر اين چهارراه بر مبناي يك نگاه 
مطلقاً خودرومحور طراحي ش��ده و به علاوه، نيازهاي چند 

قشر مهم جامعه در آن ناديده گرفته شده است. 
همچنين ش��هربانو اماني، عضو كميس��يون حمل و نقل و 

ترافيك شوراي ش��هر تهران در اين رابطه اظهار كرد: بايد 
خيابان ها را از خودروها پس بگيريم. خيابان ها بايد در اختيار 
دوچرخه س��واري و پياده مداري قرار گيرن��د. بيش از 117 
سال خيابان ها در اختيار ماش��ين ها قرار گرفته و خصوصاً 
در كلانشهرها و تهران، خيابان ها به پاركينگ بزرگ تبديل 

شده اند؛ ضمن اينكه خودروها آلودگي ايجاد كرده اند. 
  نگران بار ترافيك و جان مردم هستيم

اما سرهنگ سعيد سپهري )سركلانتر مركز تهران بزرگ( در 
اين رابطه بيان كرد: به صراحت اعلام كرديم به هيچ عنوان 
اين موضوع مورد موافقت پليس راهنمايي و رانندگي تهران 
بزرگ نيست. زماني كه زيرگذر در اين منطقه نبود، عبور و 
مرور عابران پياده در اين منطقه باعث ايجاد ترافيك بسيار 

سنگين مي ش��د از همين رو احداث زيرگذر در اين منطقه 
براي كاهش ترافيك در نظر گرفته شد. 

سركلانتر مركز تهران بزرگ با بيان اينكه زيرگذر با هزينه 
بس��يار زياد براي راحتي و آس��ايش مردم در اين منطقه و 
كاهش ترافيك ايجاد ش��ده، افزود: روزانه بيش از 15 هزار 
نفر عابر از اين زيرگذر تردد مي كنند در صورتي كه اگر قرار 
باشد خط عابر بازگشايي و عابران از سطح خيابان تردد كنند، 
مشكلات ترافيكي بسياري براي اين منطقه ايجاد خواهد شد. 
در گذشته به دليل تردد عابران پياده از سطح خيابان در اين 
محدوده آمار تصادفات منجر به جرح و فوت در اين منطقه 
بالا بود اما ب��ا احداث زيرگذر آمار تصادفات بس��يار كاهش 
يافته است. قطعاً با بازگشايي خط عابر پياده در اين محدوده 

و تردد عابران پياده از سطح خيابان با ترافيك بسيار سنگيني 
تا محدوده پل كالج و دورتر از آن مواجه خواهيم شد. در تمام 
دنيا سواره رو محل تردد خودروهاي سواري و اتوبوس هاست 
و براي عابران پياده گذرگاه هاي پل عابر هوايي يا زيرگذر در 

نظر گرفته مي شود. 
از سوي ديگر رئيس سابق شوراي شهر تهران در اين رابطه 
بيان كرد: قطعاً اين اقدام به بار ترافيكي اين نقطه از ش��هر 
اضافه مي كند. شهر قانون دارد و جايي كه زيرگذر يا پل عابر 
دارد، نبايد از عرض خيابان عب��ور كرد. اگر فقط اين اهداف 
مبنا هستند، پس اجازه دهيم تا مردم وسط اتوبان هم پياده 
راه بروند! اگر مديران واقعاً دلسوز مردم باشند مترو، خطوط 
اتوبوس و به طوركلي حمل و نقل عمومي  را توسعه مي دهند 
يا پياده روها را وسعت داده و س��طح آنها را صاف مي كنند. 
اينكه نرده خيابان را برداريم پياده محوري نيست، بلكه باعث 
از دست رفتن جان مردم است. تا به حال چند نفر بين نرده 
و اتوبوس مانده اند و آس��يب ديده ان��د؛ بنابراين بهترين راه 

استفاده از زيرگذر يا پل عابر است.

 آزمون و خطاي معاونت حمل و نقل
 براي عبور و مرور در مهم ترين چهارراه پايتخت
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روزان�ه بي�ش از 15 ه�زار نف�ر عابر از 
زيرگذر چهارراه وليعصر تردد مي كنند 
در صورتي كه اگر قرار باش�د خط عابر 
بازگشايي و عابران از سطح خيابان تردد 
كنند، مشكلات ترافيكي بسياري براي 

اين منطقه ايجاد خواهد شد

ساختار مديريت بحران كشور در پيچ 
و خم دول�ت و مجلس ق�رار دارد و بايد 
هرچه سريع تر چارچوب اين ساختار و 
تقسيم وظايف به صورت شفاف مشخص 
شود؛ چراكه حادثه خبر نمي كند و اگر 
حادثه اي پيش آيد تلفات و خسارت هاي 
بس�ياري برجا خواهد ماند. اينكه چرا 
با وجود حوادث مختل�ف درس عبرت 

نگرفته ايم جاي تأمل دارد

    از شهر 

فعلاً به مديريت بحران دل خوش نباشيد! 
پايتخت در برابر زلزله آمادگي ندارد 

بیژن یانچشمه
  گزارش  یک

تصوير شهر در شبكه های مجازي

با وجود اين اختلاف سطح، افراد سالم هم به زحمت می توانند عبور كنند!

محيط زيست

 60 درصد بازچرخي شبكه فاضلاب 
عملياتي نشده است 

كمبود بارش از يكسو و تكميل نبودن شبكه جمع آوري فاضلاب شهري از سوي ديگر 
سبب شده است تا بخش زيادي از فاضلاب شهري به آب هاي زيرزميني نفوذ كند. آلودگي 
آب هاي زيرزميني در شرايطي در شهرها و حاشيه شهر اتفاق مي افتد كه بخشي از آب 
مورد نياز مصرف ش��هري و صنعتي از آب هاي زيرزميني تأمين مي شود. به گفته عضو 
هيئت رئيسه كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس وزارت نيرو تا كنون در 
كل كشور، حدود 40 درصد تصفيه و بازچرخاني شبكه هاي فاضلاب را عملي كرده است و 
60 درصد آن هنوز به اجرا درنيامده است. بر اين اساس لازم است تا اقدامات صورت گرفته 
براي تكميل شبكه هاي فاضلاب شهري و صنعتي سريع تر تكميل شود. تصفيه و استفاده 
مجدد از آب هاي استفاده شده و فاضلاب ها مي تواند بخش��ي از كمبود منابع آب را در 
كشور برطرف كند. عضو هيئت رئيسه كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس 
با اشاره به وظيفه وزارت نيرو در زمينه مديريت فاضلاب ها، گفت: وظيفه جمع آوري و 
تصفيه فاضلاب ها برعهده وزارت نيرو و نظارت بر حس��ن اجراي آن بر عهده س��ازمان 
حفاظت محيط زيست است. وزارت نيرو تا كنون در كل كشور، حدود 40 درصد تصفيه و 
بازچرخاني شبكه هاي فاضلاب را عملي كرده است و 60 درصد آن هنوز به اجرا درنيامده 
است و حدوداً 80 درصد فاضلاب شهري كش��ور بدون تصفيه، وارد آب هاي زيرزميني 
مي شود و باعث آلودگي آب و خاك مي شود و نتيجه آن بروز انواع بيماري ها و به خطر 
افتادن سلامت و بهداشت جامعه است. علي محمد شاعري تصريح كرد: طبق قانون، وزارت 
نيرو مكلف است سالانه 5 درصد شبكه فاضلاب را گسترش دهد و تا پايان برنامه ششم 
توسعه 25 درصد به شبكه فاضلابي كشور اضافه شده باشد. اما طبق گزارش ها، وزارت نيرو 
به تكليف قانوني خودش عمل نكرده كه علت اصلي آن نبود اعتبار و بودجه است. دولت 
بايد براي تصفيه و بازچرخاني فاضلاب و مديريت پس��ماند فكر ويژه اي بينديشد. عضو 
هيئت رئيسه كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس شوراي اسلامي در پايان 
خاطرنشان كرد: دولت، وزارت نيرو و مردم مكلفند با مشاركت يكديگر براي جلوگيري 
از نشت شيرابه ها و بازچرخاني فاضلاب ها اقدامات لازم را انجام دهند. بسياري از مردم 
فكر مي كنند زباله بعد از رها شدن ديگر به سمت آنها برنمي گردد، در صورتي كه آلودگي 
ناشي از نبود مديريت فاضلاب و پس��ماند همه ما را به خطر مي  اندازد. محمد پرورش، 
مديرعامل ش��ركت آب و فاضلاب اس��تان تهران در خصوص اقدامات انجام شده براي 
تكميل شبكه فاضلاب شهري گفت: قطعاً در تعامل بيشتر با مديريت شهري مي توانيم 
در تأمين مالي براي جايگزيني نوسازي شبكه آبرساني و همچنين شبكه فاضلاب شهر 
تهران از ظرفيت هاي شورا بهره بگيريم. وي در تشريح آخرين مراحل پيشرفت شبكه 
فاضلاب شهر تهران گفت: اجراي بيش از 6 هزار كيلومتر شبكه جمع آوري و نصب بيش 
از 600 هزار انشعاب فاضلاب در شهر تهران ما را در مرحله بهتري از تكميل اين شبكه 
نسبت به گذشته قرار داده است. با اجراي شبكه فاضلاب شهر تهران حدود 850 ميليون 
متر مكعب فاضلاب مي تواند به چرخه مصرف بازگردانده شود. مديرعامل شركت آب و 
فاضلاب استان تهران تأكيد كرد: تا كنون6 هزار و 527 كيلومتر از 9 هزار كيلومتر كل 

شبكه فاضلاب شهر تهران يعني معادل 7۳ درصد اجرايي شده است.  
   بازيافت هر تن كاغذ از مصرف ۲۷ مترمكعب آب جلوگيري مي كند

توليد پسماند كمتر و تفكيك از مبدأ تنها راه براي جلوگيري از هدررفت سرمايه هاي ملي 
است. براي مثال بازيافت هر تن كاغذ از قطع 17 درخت، مصرف هزار و 450 ليتر نفت، 
7 هزار كيلوژول انرژي، 27مترمكعب آب و اش��غال دو مترمكعب زمين براي دفن زباله 
جلوگيري مي كند. هنگامي كه صحبت از تفكيك از مبدأ پسماندها مي شود جداسازي 
پسماندهاي خشك و  تر به ذهن مي رس��د. از آنجايي كه پيشگيري بهتر از درمان است 
در حوزه مديريت پسماند بايد تلاش كرد تا حد امكان پس��ماند كمتري توليد شود. با 
اين اقدام در مرحله بعدي انرژي كمتري براي تفكيك و دفع پسماندها صرف مي شود. 
امروزه مي توان با توليد كمتر زباله هايي كه از شيشه، كاغذ و نايلون تشكيل شده است 
براي حفاظت از محيط زيست قدم جدي برداريم. واقعيت اين است كه اين روزها توليد 
پسماند تبديل به بخش جدايي ناپذيري از زندگي روزمره شده است و تنها كار مفيدي كه 
مي توان در اين باره انجام داد توليد پسماند كمتر و تفكيك از مبدأ است. فاطمه اكبرپور، 
كارشناس پسماند اداره محيط زيست درباره ضرورت تفكيك از مبدأ پسماندها به نكات 
زير اشاره كرد: چرخه بازيافت كاغذ در مقايسه با فرآيند توليد خطي علاوه بر جلوگيري 
از دفع پس��ماند در محيط زيست، قطع درختان و سرازير ش��دن ميليون ها ليتر پساب 
صنعتي به طبيعت با 28 درصد صرفه جويي انرژي همراه است. همچنين بازيافت هر تن 
كاغذ از قطع 17 درخت، مصرف هزار و 450  ليتر نفت، 7 هزار كيلوژول انرژي، 27متر 
مكعب آب و اشغال دو متر مكعب زمين براي دفن زباله جلوگيري مي كند و اين به اين 
معني 28 درصد صرفه جويي انرژي و 58 درص��د صرفه جويي در مصرف آب و آلودگي 
هواي كمتر است. وي با بيان اين كه هر تهراني به طور ميانگين در سال ۳10 كيلوگرم 
پسماند شهري توليد مي كند، اظهار كرد: هر كيلوگرم پسماند شهري قابليت توليد 200 
سي سي شيرابه را دارد كه 200 سي سي شيرابه مي تواند 6 مترمكعب زمين رودخانه اي 
را مسموم كند و مسموميت 6 مترمكعب آب منجر به مسموميت 200 رأس دام و هزار 

نفر انسان مي شود.


